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گزارش ها درباره نحوه توســـعه سواحل 
مکـــران حکایـــت از آن دارد کـــه بایـــد 
منتظـــر وقـــوع یـــا شـــکل گیری یـــک 
الگـــوی جدیـــد از توســـعه بـــود. ایـــن 
الگـــوی جدیـــد دو اصـــل مهـــم دارد؛ 
بهره گیـــری از تجربـــه و کارشناســـان 
تهیـــه  بعـــد،  خارجـــی و در مرحلـــه 
یک نقشـــه همگـــرا میـــان بخش ها و 
دســـتگاه های مختلف. ایـــن دو اصل 
چیـــزی اســـت کـــه از ســـخنان رئیس 
جمهوری در جلسه روز گذشته هیأت 

دولـــت می تـــوان دریافـــت.
مطابق گزارش منتشر شده از نشست 
روز گذشـــته هیـــأت وزیـــران، یکـــی از 
دســـتورکارهای این نشســـت، توســـعه 
ســـواحل مکران بود. رئیس جمهوری 
با اشـــاره به نکاتی که از سوی چند نفر 
از اعضـــای هیأت دولت مطرح شـــد، 
گفـــت: همـــه مباحـــث و دغدغه های 
ح شـــده در این بـــاره صحیـــح  مطـــر
اســـت، اما مســـأله مهم این است که 
متأســـفانه تاکنـــون یک طـــرح کلان و 
کلی به عنوان نقشـــه راه توسعه مکران 
نداشـــته ایم و دســـتگاه های مختلـــف 
هر کـــدام بـــه اقتضـــای مأموریت ها و 
مســـئولیت های خـــود در ایـــن زمینه 

اقداماتـــی کرده اند.

مســـعود پزشـــکیان با بیـــان اینکه در 
ماه هـــای گذشـــته تقریبـــاً هـــر هفته 
جلسه یا جلســـاتی با محوریت توسعه 
دریامحـــور و تعییـــن نقشـــه راه منطقه 
مکران داشـــته ایم، افزود: اعتقاد من 
این بوده و هســـت که اگر می خواهیم 
برابـــر اهـــداف ســـند چشـــم انداز در 
جایـــگاه برتـــر منطقـــه قـــرار بگیریم، 
کیفیـــت آنچـــه قـــرار اســـت در ایـــن 
ســـواحل صـــورت گیرد، بـــه هیچ وجه 
نباید از اقدامات کشـــورهای همســـایه 
پایین تـــر باشـــد، لـــذا هماهنگی های 
لازم صـــورت گرفته تا از مشـــاوران تراز 
اول بین المللی بـــرای تهیه طرح کلان 
و نقشه راه توســـعه منطقه مکران بهره 

. یم بگیر
رئیـــس جمهـــوری با اشـــاره بـــه اینکه 
ســـواحل مکـــران مهم تریـــن بســـتر 
توســـعه پایدار و بلندمدت ایران بوده 
و به تعبیری آینده ایران در گرو توسعه 
این منطقه اســـت، تصریـــح کرد: پس 
از تهیـــه ایـــن طـــرح کلان بر اســـاس 
از  مطالعـــات و ارزیابی هـــای دقیـــق 
منطقـــه  فرصت هـــای  و  ظرفیت هـــا 
مکران، وظایف هر دســـتگاه و بخشی 
مشخص شـــده و با پیگیری های جدی 
اقدامـــات آنها بـــه شـــکل هماهنگ و 

هم افـــزا پیـــش خواهـــد رفت.

آغاز توجه به سواحل مکران
رهبـــر معظـــم انقـــلاب بودنـــد کـــه 

بـــرای اولیـــن بـــار در کشـــور توجه ها 
را به ســـمت ظرفیت های توســـعه ای 
ســـواحل جنوب شرق کشـــور، بویژه 

ســـواحل مکـــران جلـــب کردند. 
این تأکیدات اولیـــن بار در جریان 
بازدیـــد معظـــم له از منطقه ســـوم 
دریایی در اســـفندماه 1381 مطرح 
شـــد. این توجهات در سال 1394 
و در جریـــان ابلاغ سیاســـت های 
کلی برنامه ششـــم توسعه از سوی 
رهبر انقـــلاب، جایـــگاه عینی تری 

 . فت یا
ماده 21 این سیاســـت ها، بر »توســـعه  
اقتصـــاد دریایـــی جنـــوب کشـــور در 
محـــور چابهار – خرمشـــهر بـــا تأکید 
بر ســـواحل مکـــران« تأکید داشـــت. 
در ادامـــه ایـــن فرآینـــد، مکـــران در 
سیاســـت های کلی توســـعه دریامحور 
از ســـوی رهبـــر   1402 آبـــان  کـــه در 
معظم انقـــلاب ابـــلاغ شـــد، جایگاه 
ویـــژه ای به خـــود اختصـــاص داد. در 
مـــاده 4 این سیاســـت ابلاغـــی آمده 
اســـت: »تدوین طرح جامع توســـعه 
دریامحـــور با پهنه بنـــدی دریا، کرانه و 
پس کرانه و تعیین ســـهم و جغرافیای 
جمعیت، تجارت، صنعت، کشاورزی 
و گردشـــگری، خصوصاً در سواحل و 
جزایـــر جنـــوب و بالاخص ســـواحل 
مکـــران بـــا تأکید بـــر هویـــت ایرانی-
اســـلامی طی حداکثر یک ســـال پس 

از ابلاغ سیاســـت.«

مکران در دولت سیزدهم
پـــس از تأکیـــد رهبـــر معظـــم انقلاب 
مبنی بـــر توســـعه ســـواحل مکـــران، 
این امـــر در دســـتورکار دولت هـــا قرار 
گرفـــت. اما بـــه رغم اهمیتـــی که همه 
دولت ها، بویژه دولت های ســـیزدهم 
و چهاردهـــم به این امر ملـــی داده اند، 
نـــگاه و رویکـــرد متفاوتی داشـــته اند. 
یکی از اقدامات اولیه دولت سیزدهم 
درباره ســـواحل مکران، »شورای عالی 
توســـعه ســـواحل مکران« به ریاســـت 
معـــاون اول رئیس جمهـــوری بـــود که 
وزرای مختلفی در آن حضور داشـــتند. 
همچنیـــن مطابـــق ترتیبـــات ایجـــاد 
شـــده، دبیر شـــورا نیز از ســـوی معاون 
اول رئیس جمهـــوری پیشـــنهاد و پس 
از تأییـــد رئیس جمهـــوری منصـــوب 
می شـــد. نقطه اوج این شورا، تصویب 
»کلیات طرح توســـعه مکران« بود که 
در دی ماه 1402 و در چهارمین جلســـه 
شـــورای توسعه ســـواحل مکران اتفاق 
افتـــاد. براســـاس این طـــرح، ایجاد 10 
شـــهر در منطقـــه مکـــران پیش بینـــی 
شـــده بـــود کـــه بـــه زعـــم طراحـــان 
»می توانست بســـتر مناســـبی را برای 
ســـرمایه گذاری توســـط شـــرکت های 
داخلـــی و خارجـــی فراهـــم آورد.« در 
ایـــن طرح ۵ ســـاله بارگیـــری و انتقال 
1۵ میلیون تنُ کالا در ســـال در مســـیر 
کریدورهـــای بین المللـــی، گســـترش 
ســـکونتگاه ها و شـــهرهای موجـــود و 
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تصویب قطعنامه 
ضدایرانی در مجمع 

عمومی سازمان ملل

 خبر اول اینکـــه، قطعنامه ضدایرانی 
حقوق بشـــری در مجمع عمومی سازمان 

شد. تصویب  ملل 
به گـــزارش ایســـنا، قطعنامه ارائه شـــده 
توســـط کانادا به مجمع عمومی سازمان 
نقـــض ادعایـــی  ملـــل متحـــد دربـــاره 
حقوق بشـــر در ایـــران، بـــا کمترین رأی 

موافق بـــه تصویب رســـید.
ایـــن قطعنامه شـــامگاه سه شـــنبه با 80 
رأی موافـــق در مقابـــل 2۷ رأی مخالف و 

۶8 رأی ممتنـــع به تصویب رســـید.
کانادا که خود ســـابقه سیاه حقوق بشری 
بویـــژه در زمینـــه کشـــتار بومیـــان ایـــن 
ســـرزمین را دارد، همـــواره ارائه کننـــده 
قطعنامه هـــای حقوق بشـــری علیه ایران 

بوده اســـت.
جمهـــوری اســـلامی ایـــران تأکیـــد کرده 
این قطعنامه هـــا را مغرضانـــه و با انگیزه 
سیاســـی می داند. چه آنکه ستاد حقوق 
بشـــر جمهـــوری اســـلامی ایـــران نیز در 
واکنش به تصویـــب قطعنامه ضد ایرانی 
کانـــادا، بـــا صـــدور بیانیـــه ای نســـبت به 
برخـــورد سیاســـی و ریاکارانه کشـــورهای 
غربـــی برای اعمال فشـــار بر کشـــورهای 

مســـتقل اعتراض کرد.
 

هشدار ایران نسبت به 
 تسری ناامنی از سوریه 

به عراق
 خبـــر دیگـــر اینکـــه، کمـــال خـــرازی 
رئیس شـــورای راهبـــردی روابط خارجی 
ایـــران در دیـــدار »محمـــد الحســـان« 
نماینده ویـــژه دبیرکل ســـازمان ملل در 
امـــور عـــراق و »رئیس هیأت مســـاعدت 
ســـازمان ملل متحد برای عراق« موسوم 
بـــه »یونامـــی« بـــه بررســـی مهم تریـــن 
تحـــولات منطقـــه و آثـــار آن بـــر عـــراق 
پرداخـــت و توضیـــح داد که طـــرح کلان 
کاهش توان کشـــورهای منطقـــه در برابر 
تجاوزات رژیـــم صهیونیســـتی، از جمله 
نابـــودی ســـوریه به عنـــوان یـــک کشـــور 
حامـــی مقاومـــت، همواره در دســـتورکار 
امریکا و رژیم صهیونیســـتی بوده است، 
به طـــوری کـــه اولین بـــار اوباما بـــود که 

گفت »اســـد باید بـــرود«.
وی با ابـــراز نگرانـــی از تحولات ســـوریه، 
یـــم  ژ ر ه  د ســـتفا ا لیـــل  به د ه  یـــژ بو
صهیونیســـتی از خـــأ قدرت در ســـوریه 
و نقـــض حاکمیـــت و تمامیـــت ارضـــی 
و  بـــا بمباران هـــای وســـیع  آن کشـــور 
زیرســـاخت های نظامـــی و غیرنظامـــی 
و خطـــر تجزیـــه ســـوریه به دلیـــل منافع 
چندگانـــه بیگانگان، نســـبت به تســـری 
ناامنی از ســـوریه به عراق هشـــدار داد و 
خواســـتار اقدام فوری دبیرکل و شـــورای 
امنیت ســـازمان ملل در این زمینه شد.
رئیس شـــورای راهبـــردی روابط خارجی 
ایـــران در پایـــان این ملاقات بـــر آمادگی 
جمهـــوری اســـلامی ایـــران بـــرای کمک 
به ســـازمان ملـــل در اجـــرای وظایف آن 

تأکیـــد کرد.

انجام مشورت های 
سیاسی بین ایران و 

بلاروس به ریاست 
روانچی

 دســـت آخر اینکه، معاون سیاســـی 
وزیـــر خارجه جمهـــوری اســـلامی ایران، 
با اشـــاره بـــه رایزنی خـــود با معـــاون اول 
وزیـــر خارجـــه بـــلاروس، گفـــت: ایران 
و بـــلاروس مصمـــم هســـتند در جهـــت 
منافـــع مـــردم  دو کشـــور و حفـــظ صلح 
و امنیـــت منطقـــه ای و بین المللـــی بـــه 

همـــکاری ادامـــه دهند.
مجیـــد تخـــت روانچی در ایـــن ارتباط در 
صفحـــه اجتماعـــی ایکـــس نوشـــت: در 
چهارچوب مشـــورت های سیاســـی بین 
معاونیـــن وزرای امـــور خارجـــه ایـــران و 
بلاروس، با »ســـرگه لوکاشویچ«، معاون 
اول وزیـــر خارجـــه بـــلاروس، ملاقـــات 
دوستانه و ســـازنده ای در تهران داشتم.
وی افزود: ما جنبه هـــای مختلف روابط  
دوجانبـــه را بـــا تمرکز اصلی بـــر همکاری 
ایـــران و  اقتصـــادی، بررســـی کردیـــم. 
بـــلاروس مصمـــم هســـتند در جهـــت 
منافـــع مـــردم  دو کشـــور و حفـــظ صلح 
و امنیـــت منطقـــه ای و بین المللـــی بـــه 

همـــکاری ادامـــه دهند.

دیگه چه خبر؟

گزارش

ایجـــاد شـــهرهای جدیـــد بـــه میـــزان 
2 میلیون و پانصد هزار نفر، گســـترش 
زیرســـاخت های فرهنگی و آموزشـــی، 
تولیـــد و انتقـــال 1۷ هـــزار مـــگاوات 
برق، تأمیـــن و انتقـــال 3 میلیون متر 
مکعب آب کشـــاورزی و صنعتی، ایجاد 
40۵0 تخـــت درمانی و ایجـــاد ۵ منطقه 
پیشران اقتصادی در سواحل و توسعه 

صنایـــع پیش بینی شـــده بود.

آغاز بازنگری در طرح توسعه 
مکران

نخســـتین مواجهه دولـــت چهاردهم، 
مشـــخصاً رئیـــس جمهـــوری بـــا طرح 
توســـعه مکـــران در مردادمـــاه امســـال 
رخ داد. مرداد امســـال نشســـت شورای 
مکـــران بـــرای اولیـــن بـــار به ریاســـت 
مسعود پزشکیان برگزار شد. پزشکیان 
ح هـــای توســـعه ای  بـــا اشـــاره بـــه طر
بســـیاری که به دلیل فقدان چشم انداز 
بلندمـــدت در زمـــان اجرا، به مشـــکل 
خـــورده و امـــروز خـــود بـــه معضلـــی در 
مســـیر توسعه کشـــور تبدیل شـــده اند، 
دســـتور داد طر ح هایی که از ســـوی این 
شورا تهیه شده اســـت در زمان کوتاهی 
با حضور کارشناســـان ســـازمان برنامه و 
بودجه مورد بررسی قرار گرفته و پس از 
تطبیق با اسناد بالادســـتی و طرح های 
آمایشـــی و انجـــام اصلاحـــات احتمالی 
در جلســـه ای دیگر برای تهیه مقدمات 
لازم و آغـــاز اجـــرای آنهـــا تصمیم گیری 
شـــود. رئیـــس جمهـــوری در ادامـــه بر 
»بهره گیـــری از بـــه روزتریـــن فناوری ها 
در اجـــرای طرح های توســـعه ای کشـــور 
بویـــژه طرح هـــای مربـــوط به توســـعه 
منطقه مکـــران« تأکید کـــرد، چرا که به 
بـــاور پزشـــکیان، این امـــر »از ملزومات 
اساســـی تحقـــق جایگاه نخســـت ایران 

در منطقـــه ایران اســـت.«
مطابـــق گزارش هـــای منتشـــر شـــده 
از اولیـــن جلســـه ای کـــه در حضـــور 
پزشکیان برای توسعه سواحل مکران 
برگـــزار شـــد، بـــه نظـــر می رســـید که 
پزشکیان اساســـاً خواستار بازنگری در 
این طرح ها شـــده اســـت. بخشـــی از 
علت چرایی این بازنگری، در جلســـه 
روز گذشـــته دولـــت از ســـوی رئیـــس 
جمهوری مطرح شـــد، آنجـــا که گفت 
»متأســـفانه تاکنون یک طـــرح کلان و 
کلی به عنوان نقشـــه راه توسعه مکران 
نداشـــته ایم و دســـتگاه های مختلـــف 
هر کـــدام بـــه اقتضـــای مأموریت ها و 
مســـئولیت های خـــود در ایـــن زمینه 
عبـــارت  بـــه  کرده انـــد.«  اقداماتـــی 
دیگـــر، پزشـــکیان مطابـــق تعریـــف یا 
چشـــم اندازی که از آینده ایـــران دارد و 
از آنجا که ســـواحل مکـــران به عنوان 
یـــک منطقه بکر می توانـــد تبلور عینی 
توانمنـــدی ایـــران باشـــد، طرح هـــای 
پیشـــین بـــرای توســـعه ایـــن منطقه را 
بـــه کنـــار گذاشـــت و خواســـتار ارائـــه 
طرح هـــای جدیـــد و مطابـــق جایگاه 

عینی و واقعـــی ایران در منطقه شـــد.

استفاده از کارشناسان خارجی
اتفاقـــات مهـــم در دولـــت  از  یکـــی 
چهاردهم کـــه بویژه در زمینه توســـعه 
ســـواحل مکران درحال وقوع اســـت، 
اســـتفاده از کارشناســـان خارجی برای 
تهیـــه نقشـــه راه توســـعه ایـــن منطقه 
اســـت. این یکـــی از تلاش هـــای ویژه 
پزشـــکیان محسوب می شـــود، آن هم 
پـــس از آن کـــه برخـــی از جریان های 
سیاســـی در ســـال های گذشته تلاش 
مختلـــف  بهانه هـــای  بـــه  کرده انـــد 
ارتباط علمی و فنـــاوری ایران و جهان 
را به بن بســـت بکشـــانند. امـــا رئیس 
جمهـــوری پزشـــکیان نه تنهـــا درصدد 
اســـتفاده از این ظرفیـــت برآمد، بلکه 
در نظـــر دارد این ظرفیـــت را برای یکی 
از مهم تریـــن طرح هـــای توســـعه ملی 
ایـــران بـــه کار گیـــرد. وی اول آذرمـــاه 
امســـال در دیـــدار فعـــالان اقتصـــادی 
سیســـتان و بلوچســـتان در زاهدان، 
از یـــک تحول ویـــژه در زمینـــه مکران 
خبرداد. پزشـــکیان با اشـــاره به اینکه 
بـــرای  بنـــده  هفتـــه ای نیســـت کـــه 
طرح هـــای مرتبـــط با توســـعه مکران، 
ســـواحل  و  خلیج فـــارس  ســـواحل 
کریدورهـــا  تکمیـــل  نیـــز  و  شـــمالی 
در کشـــور وقـــت و جلســـه نگـــذارم، 
گفـــت: »هماهنگی هـــای لازم با مقام 
معظم رهبری نیز شـــده و ایشـــان نیز 
رهنمودهـــای لازم را ارائـــه داده انـــد تا 
از بهتریـــن کارشناســـان بین المللـــی 
بـــا بالاتریـــن رتبه هـــای علمـــی بـــرای 
مشـــورت دعوت به همـــکاری کنیم.«

یک چشم انداز تازه
همه آنچه گفته شـــد، یعنی هماهنگی 
نقشـــه  حـــی  طرا ر  د یـــی  همگرا و 
توســـعه ســـواحل مکـــران، اســـتفاده 
از کارشناســـان خارجـــی کـــه پـــس از 
ســـال ها درحـــال وقـــوع اســـت، همه 
اینها از چشـــم انداز تـــازه ای در فرآیند 
توسعه، دست کم توســـعه یک منطقه 
یعنی ســـواحل مکران خبر می دهند. 
نکته مهم آن اســـت که ایـــن فرآیند به 
چـــه ســـرانجامی خواهد رســـید. اما تا 
ایـــن جـــای کار می تـــوان امیـــدوار بود 
که در مســـیر توسعه ســـواحل مکران، 
نـــه تنهـــا مســـیرهای توســـعه ای غلط 
گذشـــته، یعنـــی مســـیرهای پرهزینه، 
کم بازده و دارای تداخل عملکرد میان 
دســـتگاه های مختلف رفع شود، بلکه 
الگوی تـــازه ای برای یک همگرایی ملی 
همـــه دســـتگاه ها بـــرای پیشـــبرد یک 
طـــرح و هـــدف مشـــخص نیـــز ایجاد 
شـــود. موفقیت این الگو تـــداوم آن را 
تأمین خواهد کرد، نـــه صرف برگزاری 
جلســـه و بازنشر گســـترده اخباری که 
عمـــلاً خروجی مطلوبی بـــرای مکران 
نداشـــت، بـــه غیـــر از ســـودآوری برای 

برخـــی از بنگاه ها.

ح ها و الگوی توسعه سواحل جنوب شرق گزارش می دهد  »ایران« از تغییر طر

مکران؛ چشم انداز الگوی جدید توسعه
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اعضـــای کابینـــه دولـــت در حاشـــیه 
جلســـه دیروز هیأت وزیران در حیاط 
دولت با حضـــور در جمع خبرنگاران 
بـــه ســـؤالات  آنـــان پاســـخ دادنـــد. 
پاســـخ ها حسب مســـئولیت اعضای 
دولـــت متنوع بـــود. شـــهرام دبیری 
معاون امـــور مجلس رئیس جمهوری 
از تلاش هـــای دولـــت بـــرای تعویـــق 
در اجـــرای قانـــون عفـــاف و حجـــاب 
تـــا زمـــان ارســـال لایحـــه اصلاحـــی 
گفـــت، همچنیـــن وزیر نفـــت هم از 
نهایـــی شـــدن قراردادهـــای گازی بـــا 
هـــدف افزایـــش تولیـــد و در نهایـــت 
رئیـــس ســـازمان انـــرژی اتمـــی هـــم 
بـــه ادعاهـــای جدید دبیـــرکل آژانس 
بین المللی انـــرژی اتمی درباره برجام 
و برنامـــه هســـته ای صلح آمیـــز ایران 
پاســـخ گفت. گـــزارش ایـــن رویداد را 

می خوانیـــد.
 

شهرام دبیری: درخواست ابلاغ 
نشدن قانون عفاف و حجاب

معـــاون پارلمانـــی رئیس جمهوری از 
درخواســـت دولت برای ابلاغ نشدن 
قانون حجـــاب، با هـــدف ارائه لایحه 
اصلاحـــی از ســـوی دولـــت خبـــرداد 
و گفـــت: درخواســـت کردیـــم قانون 
عفـــاف و حجـــاب بـــه دولـــت ابـــلاغ 
نشـــود تا در آینده تصمیم گیری شود 
کـــه آن را به صـــورت لایحـــه اصلاحی 
م  شـــهرا  . بفرســـتیم مجلـــس  بـــه 
دبیـــری افـــزود: درخواســـت رئیـــس 
مجلـــس هـــم ایـــن بـــوده اســـت که 
لایحـــه اصلاحی ارســـال شـــود. فعلاً 
درخواســـت مـــا این بوده که شـــورای 
عالـــی امنیت ملـــی مداخلـــه کند تا 

قانـــون ابلاغ نشـــود.
 

پاک نژاد: نهایی شدن 
قراردادهای گازی

وزیـــر نفـــت در جمـــع خبرنـــگاران با 
بیـــان اینکه بـــه ازای کاهـــش هر یک 
درجه دما در ســـامانه های گرمایشی 
در کشـــور، مصرف گاز به اندازه تولید 
یـــک فـــاز پـــارس جنوبـــی کاهـــش 
 2 خواهـــد یافـــت، گفـــت: کاهـــش 
درجه ای دمـــا در محیط های مختلف 
کـــه پویـــش رئیـــس جمهـــوری بوده 
اســـت، حدود ۵0 میلیون متر مکعب 
در روز صرفه جویـــی ایجـــاد می کند.

 : د ا د مـــه  ا د ا د  ا ک نـــژ پا محســـن 
بـــود  ن  آ ز  ا کـــی  حا پیش بینی هـــا 
 ۶۷0 تـــا  گاز  خانگـــی  مصـــرف  کـــه 
میلیـــون مترمکعـــب افزایـــش یابـــد 
کـــه اکنـــون بیـــن 3۵ تـــا 40 میلیون 
مترمکعـــب کاهـــش یافتـــه اســـت. 
وی همچنیـــن با اشـــاره بـــه اینکه در 
حوزه دیپلماســـی انرژی با کشورهای 
همســـایه توافق هـــای خوبـــی صورت 
گرفته اســـت، گفـــت: ایـــن احتمال 
وجـــود دارد تـــا در روزهـــای آینـــده با 
جمع بنـــدی دربـــاره موضوع ســـوآپ 
گازی بـــا کشـــورهای دیگـــر، بتوانیـــم 
واردات انـــرژی نیـــز داشـــته باشـــیم. 
وزیر نفـــت درباره شـــایعاتی که درباره 
فضـــای  در  نفـــت  فـــروش  مشـــکل 
مجـــازی مطـــرح شـــده هـــم گفـــت: 
ایـــن کار بخشـــی از عملیـــات روانـــی 
دشـــمنان اســـت، در فـــروش نفـــت 
هیـــچ مشـــکلی نداریـــم و تدابیـــری 
اندیشـــیده شـــده اســـت که بعداً نیز 

چاره ســـاز خواهـــد بـــود.
 

علی آبادی: اولویت مصرف 
خانگی است

وزیـــر نیرو هـــم در جمـــع خبرنگاران 

حاضر شـــد و با اعلام اینکـــه بعضی از 
نیروگاه هـــا از مـــدار خارج شـــده اند، 
از مردم خواســـت بـــا کاهش مصرف 
در تأمیـــن گاز بـــرای نیروگاه ها کمک 
کنند. عباس علی آبـــادی تأکید کرد: 
البتـــه در تأمیـــن ســـوخت و انـــرژی 
اولویت کشـــور تأمین سوخت بخش 

خانگی اســـت.
وزیـــر نیـــرو بـــه ســـفر اخیر خـــود به 
ترکمنســـتان هم اشـــاره کرد و گفت: 
در این ســـفر موفق شـــدیم قـــرارداد 
حداکثر انتقال برق را برای تابســـتان 
تنظیـــم کنیـــم. علـــی آبـــادی افزود: 
دو  بیـــن  انتقـــال  خـــط  دو  اکنـــون 
کشـــور داریم که تلاش شـــد حداکثر 
اســـتفاده از ایـــن ظرفیـــت صـــورت 
گیـــرد که تحقـــق آن می توانـــد 2 تا ۵ 
میلیـــون لیتـــر ســـوخت صرفه جویی 

داشـــته باشد.
 

قدردانی مهاجرانی از مردم
فاطمـــه مهاجرانی ســـخنگوی دولت 
نیـــز در جمـــع خبرنـــگاران، از مردم 
بـــرای همراهـــی در پویـــش 2 درجـــه 
کمتر رئیس جمهـــوری قدردانی کرد. 
ســـخنگوی دولـــت دربـــاره ناترازی ها 
هم گفـــت: دولـــت در راســـتای رفع 
ناترازی هـــای انـــرژی و ناترازی هـــای 
بانک هـــا نیز برنامه های جـــدی دارد. 
مهاجرانی در پاســـخ به ســـؤالی مبنی 
بـــر اقدامـــات دولـــت بـــرای ردیابـــی 
گـــم شـــدن روزانـــه 20 میلیـــون لیتر 
ســـوخت نیـــز گفـــت: اصـــولاً فرآیند 
پشـــتیبانی انتقـــال 20 میلیـــون لیتر، 
فرآیند پیچیـــده  و طولانی ای اســـت. 
اگر ایـــن میزان ســـوخت بـــا کامیون 
جابـــه جا شـــود، باید بررســـی شـــود 
که ایـــن کامیون ها از کجـــا می آیند و 

فرآینـــد آن چگونه اســـت.
افـــزود: موضـــوع عـــدد و رقـــم  وی 

20میلیـــون لیتـــر در هیـــأت دولـــت 
هـــم مطـــرح شـــد و رئیس جمهوری 
دســـتور دادنـــد گروهـــی از وزرا بـــه 
صـــورت مشـــخص روی ایـــن موضوع 
کار کننـــد و اطلاعـــات تکمیلـــی کـــه 
حاصـــل کار ایـــن گـــروه خواهـــد بود 
حتماً به اطلاع مردم خواهد رســـید.
مهاجرانی در پاســـخ به سؤالی درباره 
بیانیـــه تروئیکای اروپا و فعال شـــدن 
مکانیزم ماشـــه نیز گفت: همان طور 
کـــه بارها تأکید شـــده اســـت، تلاش 
و پیگیـــری ما این اســـت کـــه بتوانیم 
را  از طریـــق مذاکـــره، موضوعـــات 
حـــل کنیـــم. وی ادامـــه داد: امیدوار 
ر  د ی  بیشـــتر عقلانیـــت  هســـتیم 
جـــود  و غـــرب  ی  ی هـــا تصمیم گیر
داشـــته باشـــد و بتوانیـــم از طریـــق 
دیپلماســـی و تلاش همکاران وزارت 

خارجـــه مســـائل را حـــل کنیم.
 

سیمایی صراف: همراهی با 
دولت، ملاک انتخاب ها

وزیر علـــوم، تحقیقات و فنـــاوری نیز 
پـــس از پایان جلســـه هیـــأت دولت 
در جمـــع خبرنـــگاران حاضـــر شـــد 
و دربـــاره فرآینـــد انتصـــاب یـــا ابقای 
رؤســـای دانشـــگاه ها توضیـــح داد. 
حسین سیمایی صراف گفت: علاوه 
بر رعایت قوانیـــن، مقررات و ضوابط 
انتصابـــات، هدف اولیه مـــا، توجه به 
مقبولیت رئیس در دانشـــگاه است و 
معتقدیم رئیس دانشـــگاه باید علاوه 
بـــر مقبولیت در دانشـــگاه، با شـــعار 

دولـــت نیز همراه باشـــد.
وزیر علـــوم در واکنش به جلوگیری از 
ســـخنرانی برخی افراد در دانشگاه ها 
هـــم اظهار کـــرد: با تفاهم مشـــکلات 
را حل می کنیم، در هر دانشـــگاه یک 
هیأت ســـه نفره باید درخواست های 
ســـخنرانی را بررســـی کننـــد و بـــه آن 

اعضای دولت دیروز در حاشیه نشست هیأت وزیران به میان خبرنگاران آمدند

چهارشنبه های پاسخگویی در پاستور

سیاست

مجوز بدهند، بعضی از افراد ســـلیقه 
شـــخصی  خود را اعمـــال می کنند، در 
حالی کـــه تأکید این اســـت که قانون 

را رعایت کنند.
ســـیمایی صراف ادامه داد: اگر قانون 
رعایت شـــود و ســـعه صدر بـــه خرج 
دهیم، محیط دانشـــگاه و احساسات 
جوان ها را درک کنیم و تنوع ســـلیقه 
را بپذیریـــم، مشـــکلی نیســـت. تنوع 
کلـــی  چهارچوب هـــای  در  ســـلیقه 
نظـــام، طیـــف بســـیار گســـترده ای را 
شـــامل می شـــود. نبایـــد بـــه گونه ای 
قوانین را تفســـیر کنیـــم که فقط یک 
ســـلیقه را در بـــر بگیـــرد. وی افـــزود: 
نظـــام این قدر ظرفیـــت دارد که همه 
ســـلایق را پوشـــش دهد، بنابراین از 
هیأت ســـه نفـــره خواهـــش می کنیم 
قوانین و مقـــررات را رعایـــت کنند و 
مـــا نیز در اجـــرا انعطاف و ســـعه صدر 

بیشـــتر به خـــرج بدهیم.
وزیر علـــوم از دانشـــگاه آزاد به دلیل 
افزایـــش شـــهریه گلایه کـــرد و گفت: 
ایـــن  دربـــاره  مجلـــس  نماینـــدگان 
موضـــوع از مـــن ســـؤال کرده انـــد و 
حـــق را بـــه نماینـــدگان می دهم. من 
باید پاســـخگو باشـــم اما دانشگاه آزاد 
آنچنـــان کـــه بایـــد منضبط نیســـت.

سیمایی صراف ادامه داد: نمایندگان 
طرحـــی را آماده کرده انـــد و امیدوارم 
بتوانیـــم در مجلس به دانشـــگاه آزاد 
انضبـــاط بیشـــتری بدهیم. اســـتاد و 
کارمند دانشـــگاه آزاد گله مند هستند 

و مـــا در وزارت علـــوم باید پاســـخگو 
باشـــیم، امـــا فعلاً بـــه لحـــاظ قانونی 
پیش شـــرط های مدیریـــت ایـــن امر 

آماده نیســـت.
 

اسلامی: حفظ بی طرفی 
مدیرکل آژانس

رئیـــس ســـازمان انرژی اتمـــی هم در 
حاشـــیه جلســـه هیأت دولت، درباره 
نشست شـــورای امنیت سازمان ملل 
متحـــد درباره اجـــرای قطعنامه 2231 
که بـــا برجـــام مرتبط اســـت، گفت: 
اکنون زمان بررسی گزارش قطعنامه 
2231 در شورای امنیت سازمان ملل 
اســـت که هـــر ۶ مـــاه یـــک بـــار باید 

شود. انجام 
محمد اسلامی افزود: قطعنامه 2231 
دو فراز دارد. ایـــران محدودیت هایی 
ازای  در  و  اعتمادســـازی  بـــرای  را 
لغـــو تحریم هـــا پذیرفتـــه اســـت، اما 
نمی شـــود کـــه یـــک بخشـــی از ایـــن 
قطعنامـــه بـــه صـــورت تحریک آمیـــز 
از ســـوی یـــک ســـازمان بین المللـــی 
مطـــرح شـــود، امـــا بخـــش اصلی آن 
که اجرانشـــدن تکالیف طـــرف دیگر 
این قطعنامه اســـت، اصلاً ذکر نشود.
وی بـــا بیان اینکـــه این امـــر پذیرفته 
نیســـت، گفـــت: انتظـــار ما بویـــژه از 
مدیـــرکل آژانـــس بین المللـــی انرژی 
اتمـــی کـــه یـــک دیپلمـــات باســـابقه 
اســـت، ایـــن اســـت کـــه حتمـــاً این 

مســـائل را رعایـــت کنند.
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